
اقتصادی 6

گروه اقتصادی - میثم هاشم خانی 
در یک گفت و گوی زنده اینســتاگرامی 
درباره وضعیت بازار ســهام، اظهار کرد: 
منطقی اســت افرادی که وارد بورس می 
شوند، ریسک پذیر باشند و دارایی را وارد 
این بازار کنند که بتوانند روی آن ریســک 
کنند، زیرا در صورتی که به این سرمایه نیاز 
داشته باشند، در شرایط نوسانی بازار تلاش 
می کنند تا آن را از بازار خارج کنند که می 

توانند بر نوسانات بازار تاثیرگذار باشد.  
آسیب شناســی ریزش های 

بورس
وی با بیان اینکه یکی از چالش های 
بازار سرمایه را ورود تعداد زیادی سهامدار 
تازه وارد که شــناختی از این بازار ندارند، 
دانســت و گفت: در پی رشــدهای قابل 

توجه شــاخص بورس، ارزش یک سوم 
از سهام شــرکت های موجود در بورس 
افزایــش یافت که بخش عمده علت این 
امر، ورود افراد آماتور به بورس اســت که 
صرفا با شــناخت نام ایران خودرو، سهام 
آن را خریده اند بدون اینکه شــناختی از 

وضعیت شرکت و سهم آن داشته باشند.
 این کارشــناس اقتصادی ادامه داد: 
زمانــی که دولت افراد زیادی را به حضور 
در بازار ســرمایه تشویق کرد، باید در این 
زمینه به آنها گوشــزد می کــرد که دارایی 
را وارد بــورس کنند کــه بتوانند روی آن 
ریســک کنند و تا یکسال آینده به آن نیاز 

نداشته باشند. 
همچنین، این افراد ســهام نخرند و 
ســرمایه خود را در یونیت صندوق های 

موجود در بورس، ســرمایه گذاری کنند، 
زیــرا این موضوع هم تلاطم بازار را کمتر 
و هم ســود بیشتری را نصیب سهامداران 

می کند.  
در ادامه، این تحلیلگر اقتصادی دامنه 
نوسان و حجم مبنا را از عوامل تاثیرگذار 
بر نوســانات اخیر بازار تاثیرگذار دانست 

و افزود: صف در بازار ســرمایه نماد فساد 
است، زیرا اینکه چه کسی در صف جلوتر 
و چه کسی عقب تر است، انبوهی از فساد 
را ایجاد می کند و در اکثر کشــورها سعی 
براین اســت تا صف خرید و فروش در 
بورس شــکل نگیرد،  زیرا صف موجب 
تشــکیل فســاد و هیجانی کــردن بازار 

می شود.  
راهــی بــرای تقویــت بازار 

سرمایه
 به گفته هاشم خانی، در حال حاضر 
با کاهش درآمدهای نفتی، پولی در صندوق 
توسعه ملی وجود ندارد و تزریق منابع به 
بورس چاپ پول و افزایش تورم است؛ لذا 

تنها اقدام مفید دولت برای تقویت بورس 
این است که با انجام ندادن اقداماتی چون 
توقف ناگهانی صادرات محصول و مجدد 
از سر گرفتن آن، تغییرات قوانین صادرات 
و واردات و نــرخ فروش دلار صادراتی، 
در فعالیت های شرکت ها و کسب وکارها 

دخالت نکند.  

چند توصیه به سهامداران در 
شرایط فعلی بورس

وی ادامــه داد: اگــر می خواهیــم 
وضعیت بورس بهتر شــود باید حضور 
شــرکت های معروف و شــناخته شده 
به بازار ســرمایه را تسهیل کنیم، زیرا در 
نگاه خوشــبینانه سهامداران به آینده بازار 

تاثیرگذار است. 
گفتنی است که شرکت های بورسی 
می توانند با انتشار اوراق مشارکت شرکتی، 
در جهت توسعه و تامین منابع مالی خود 
گام بردارند که باید شرایط این اقدام برای 
آنها فراهم شــود، زیرا این اتفاق دو تاثیر 
مثبت در پی دارد که یکی نرفتن شرکت ها 
به سمت بانک ها برای دریافت وام است که 
پول های بانکی را آزاد و فرصت بیشتری 

برای مردم در جهت اخذ وام ایجاد می کند. 
علاوه برایــن، اوراق مشــارکت 
شرکتی سودی بیشتر از سپرده های بانکی 

همراه با نوسانات کمتر دارد.   
این کارشناس اقتصادی در پایان به 
ســهامداران در شرایط فعلی توصیه کرد 
سرمایه ای که وارد بورس می کنید باید به 
آن احتیاج نداشته باشید، زیرا خیلی بعید 
است که فردی امروز سهام شرکتی را بخرد 
و هفت تا هشــت ماه بعد آن را بفروشد و 

ضرر کند. 
اگر هم ضرر کند، اتفاق فاجعه آوری 
رخ نمی دهــد. همچنین، بــرای خرید 
ســهام، اولویت خود را بر خرید یونیت 
صندوق های موجود در بورس بگذارید، 

زیرا ریسک کمتر و سود بیشتری دارد.  

چند راهکار برای جلوگیری از ریزش بورس؛ چند توصیه 
به سهامداران

معاون سازمان بنادر خبر داد:

سرمایه گذاری ۱۶ هزار میلیارد تومانی در بنادر

مشترکان برق مجانی چگونه شناسایی می شوند؟

گــروه اقتصادی -  دولت تدبیر و امید و با 
هدف تسریع در امر تولید مسکن و خانه دارکردن 
جمعیت بیشتری از مردم، مصوبه ای تشویقی را به 
تصویب رساند تا سازمان هایی که زمین های مازاد 
خــود را آزاد می کنند بتوانند با مشــارکت دولت 
کارمندان فاقد مســکن و واجد شــرایط خود را 

صاحبخانه کنند.
بر این اســاس هیئت وزیران تصمیم گرفت 
تا هر دســتگاه اجرایی که اراضی خــود را برای 
اجرای طرح های ساخت مســکن به وزارت راه 
منتقل کند، نیمی از آن اراضی به ســاخت مسکن 
کارکنــان همان دســتگاه اختصاص داده شــود. 
اســحاق جهانگیری معاون اول رئیس جمهوری 
در ابلاغ این مصوبه آورده اســت: در صورتی که 
دستگاه های اجرایی اراضی در اختیار خود را برای 
اجرای طرح های تولید مســکن فاقدان مسکن به 
وزارت راه و شهرسازی منتقل کنند، می توانند تا ۵۰ 
درصد اراضی واگذار شده را برای ساخت مسکن 
کارکنان بدون مســکن همان دستگاه اجرایی، در 
اختیــار بگیرند. این دومین بار اســت که دولت 
برای تامین اراضی مســکن ملی و ســاخت خانه 
از مصوبات تشــویقی استفاده می کند، پیش از این 
نیز وزارت راه و شهرســازی در فراخوان هایی با 
هدف تسریع در امر تولید مسکن از سرمایه گذاران 
حقیقــی و حقوقی مالک زمیــن در محدوده های 
شهرها خواست تا واحدهای مسکونی نیمه تمام 
و واحدهای مســکونی تکمیل شده  آماده فروش 
را برای مشــارکت و همکاری در طرح اقدام ملی 
مسکن، به معاونت مسکن و ساختمان اداره کل راه 
و شهرســازی استان ها معرفی کنند تا با مشارکت 

وزارت راه ساخته و به فروش برسند.
 با این حال تلاش هــای دولت برای تامین 
اراضی مســکن ملی و جذب مشــارکت بخش 
خصوصی گاهی با موانعی هم ربوبرو بوده است. 
فروردین ماه امســال و یکسال بعد از رونمایی از 
ساخت مسکن ملی بود که معاون مسکن وزیر راه 
و شهرســازی از عدم آزادسازی زمین های دولتی 

برای ساخت مسکن ملی گلایه کرد.
»محمــود محمــودزاده« آن زمان گفت که 
برخلاف دســتور رییس جمهوری، دستگاه های 
مربوطه زمین های دولتی را برای ســاخت مسکن 
ملی در اختیار وزارت راه و شهرسازی قرار ندادند و 
این درحالی است که در قانون ساماندهی و حمایت 
از تولید و عرضه مسکن به صراحت آمده است که 
دســتگاه های دولتی اراضی مازاد بر نیاز خود را به 
وزارت راه منتقل کنند تا برای تولید انبوه مسکن از 

آن استفاده شود؛ با این حال نه فقط در تهران بلکه در 
هیچ استانی این بند مهم از قانون اجرا نشده است.

به گفته محمودزاده اراضی ای که از گذشته در 
اختیار وزارت راه و شهرسازی بوده، در سال های 
گذشته برای اجرای طرح های مختلف مسکن به 
کمترین ســطح خود رسیده است و وزارت راه و 
شهرســازی برای تولید پویا و مســتمر مسکن به 
خصوص در شــهرهای بزرگ تر نیازمند اجرای 

ماده ٦ قانون ساماندهی است.
ماده ٦ قانون ساماندهی و حمایت از 

تولید مسکن چه می گوید؟
ســال ۸۷ بود که قانون ساماندهی و حمایت 
از تولید و عرضه مســکن که با عنوان لایحه یک 
فوریتی به مجلس شورای اسلامی تقدیم شده بود 
با تصویب در جلســه علنی ۲۵ اردیبهشــت سال 
۱۳۸۷  پس از تأیید شورای نگهبان به دستگاه های 
مربوطه ابلاغ شــد. ماده ٦ این قانون تاکید دارد که 
وزارت مسکن و شهرسازی موظف است نسبت 
به مطالعــه و مکان یابی جهت تأمین اراضی مورد 
نیاز در قالب انواع طرح های توســعه شــهری به 
صورت متصل )با اولویت توسعه درونی(، منفصل 
)ایجادمجتمع های مسکونی، شهرک ها و شهرهای 
جدید( و همچنین توسعه سکونت گاه های موجود 
در پهنه ســرزمین با رعایــت ضوابط و مقررات 

شهرسازی اقدام کند.
در این راســتا تمام وزارتخانه ها، مؤسسات 
دولتی و شرکت های دولتی که ۱۰۰ درصد سرمایه 
و ســهام آنها متعلق به دولت است مکلف هستند 
نســبت به واگذاری رایگان اراضی در اختیار خود 
که درچهارچوب مکان یابی های موضوع این قانون 
واقع می شــوند به استثناء مناطق چهارگانه تحت 
مدیریت سازمان حفاظت محیط زیست به وزارت 
مسکن و شهرسازی حسب درخواست وزارتخانه 

مذکور با فوریت اقدام کنند.
با این حال وزارتخانه ها و سازمان های زیادی 
برای اجرای این بند شانه خالی کردند تا جایی که 
طرح مســکن ملی در ماه های نخســت امسال به 
دلیل عدم تامین زمین های مورد نیاز برای ساخت 
پروژه ها معطل مانده بود. این مشــکل به جلسات 
هیئت دولت رسید و وزارت راه و شهرسازی برای 
آزادسازی زمین های در اختیار سازمان ها از رییس 
جمهوری خواست تا با ارائه مشوق هایی سایر وزرا 
را برای مشارکت در تامین زمین ساخت مسکن در 

کشور همراه سازد.
آزادســازی ۲۵۰ هزار هکتار زمین از 

سوی وزرات جهاد کشاورزی

نتیجه پیگیری ها، به اقدام مهم وزارت جهاد 
در آزادســازی ۲۵۰ هزار هکتــار زمین از اراضی 
ختم شــد. تیرماه امسال »محمد اسلامی« خبر داد 
که واگذاری زمین هایی که چندین ســال متوقف 
شده بود از ســوی وزرات جهاد کشاورزی آغاز 

شده است و توافقنامه آزادسازی این زمین ها امضا 
شــده است که البته این توافق برای عرضه فراوان 
زمین و ســاخت مسکن در نقاط متعدد در دستور 
کار بــوده اســت. وی در همان روز گلایه کرد که 
تهران بیشترین کمبود زمین برای ساخت مسکن 

دارد و تلویحا از وزارتخانه ها و سازمان های دولتی 
خواســت تا برای ساخت مسکن برای مستاجران 

تهرانی همکاری کنند.
محمد اســلامی با اشــاره به دستوراتی که 
برای ساماندهی زمین و مسکن طبق ماده ٦ قانون 

ساماندهی صادرشده است اعلام که همه سازمان ها 
مکلف به واگذاری زمین های مازاد خود به وزارت 
راه و شهرسازی هستند و باید آنها را تحویل دهند.
او گفت که هم اکنون این زمین ها شناسایی 
و به وزارتخانه ها و ســازمان ها اعلام شده است و 
اسناد این زمین ها درحال انتقال به نام وزارت راه و 
شهرسازی است و ۲۵۰ هزار هکتار زمین متوقف 
شده از سوی وزارت جهاد کشاورزی برای اجرای 
طرح اقدام ملی مسکن آزاد و در اختیار وزارت راه 

و شهرسازی قرار گرفته است.
بــا این حال هیئت وزیران یکبــار دیگر در 
جلسه دوشنبه خود سازمان های دولتی را تشویق 
کرد که اراضی مازاد خود را آزادکنند. بر اساس آن 
هر دستگاه اجرایی که اراضی خود را برای اجرای 
طرح های ساخت مسکن به وزارت راه منتقل کند، 
نیمی از آن اراضی به ساخت مسکن کارکنان همان 

دستگاه اختصاص داده شود.
دولت تدبیر و امید اکنون ساخت ۴۰۰ هزار 
واحد مسکونی و تکمیل ۵۰۰ هزار واحد مسکن 
مهر در کشــور را در برنامــه دارد که برای احداث 
۲۰۰ هزار واحد مســکونی در شــهرهای جدید، 
۱۰۰ هزار واحد توسط شرکت بازآفرینی شهری و 
۱۰۰ هزار واحد توسط بنیاد مسکن انقلاب اسلامی 
تفاهمنامه هایی را به امضا رسانده است و با هدف 
تسریع درر روند ساخت و سازها منتظر همکاری 

سایر دستگاه ها برای اعطای زمین است.
آخرین وضعیت تامین زمین ساخت 

مسکن ملی
در همین راستا »علی نبیان« مدیرعامل سازمان 
ملی زمین و مسکن روز چهارشنبه از موفقیت در 
تامین زمین برای ساخت مسکن ملی خبر داد و به 
خبرنگار اقتصادی ایرنا، گفت: در برخی استان ها تا 
٦۰ درصد زمین های مسکن ملی تامین شده است و 
برخی استان ها مثل زنجان در تامین زمین و ساخت 
مســکن ملی پیشتاز هستند با این حال استان های 
زیادی هستند که نسبت به تقاضای موجود، زمین 

کافی برای ساخت مسکن ملی ندارند.
وی گفت: بر اساس طرح اقدام ملی مسکن، 
احداث ۴۰۰ هزار واحد مســکن ملی در دستور 
کار قرار گرفته که ۲۰۰ هزار واحد آن در شهرهای 
جدید، ۱۰۰ هزار واحد آن توســط بنیاد مسکن در 
شــهرهای کوچک و ۱۰۰ هزار واحد آن توســط 
شرکت بازآفرینی شــهری در بافت های فرسوده 
احداث می شــود که زمین بخش عمده ای از آن ها 
توسط سازمان ملی زمین ومسکن تامین شده است. 
ســازمان ملی زمین و مسکن تاکنون برای حدود 

۱۴۵ هزار واحد مسکونی زمین تامین کرده است 
که همچنین برای ساخت۵۰ هزار واحدمسکونی، 

زمین در اختیار بنیاد مسکن قرار داده است.
نبیان ادامه داد: برای ســاخت ۱۵هزار واحد 
مسکونی از سوی ستاد اجرایی فرمان حضرت امام 
نیز زمین تحویل دادیم و همینطور برای تعاونی ها و 
گروه هایی که به صورت مشارکتی اقدام به ساخت 

مسکن می کنند زمین تامین شده است.
مدیرعامل سازمان ملی زمین و مسکن گفت: 
سازمان ملی زمین و مسکن برای ساخت گروهی 
بیش از ۱۰۰ هزار واحد مسکونی تامین زمین کرده 
و در اختیار متقاضیان قرار گرفته است. وی ادامه داد: 
اراضی که در استان ها به شکل گروهی به متقاضیان 
واجد شــرایط داده می شــود در سامانه معاونت 
مسکن و ساختمان و طرح اقدام ملی مسکن حتما 
ثبت خواهد شــد. معاون وزیر راه و شهرسازی در 
خصوص آزادســازی ۲۵۰ هزار هکتار زمین های 
وزارت جهاد کشاورزی نیز گفت: این زمین ها که 
در حریم شــهرها در سراسر کشور است در حال 
تحویل بوده و به زودی ســاخت مسکن ملی در 
این اراضی نیز آغاز خواهد شد. نبیان در خصوص 
مصوبه دیروز هیات دولت نیز گفت: دولت مشوقی 
را به سازمان های دولتی برای آزادسازی زمین های 
خود اعطا کرد تا هر دستگاه اجرایی که اراضی خود 
را برای اجرای طرح های ساخت مسکن به وزارت 
راه منتقل کند، نیمی از آن اراضی به ساخت مسکن 
کارکنان همان دستگاه اختصاص داده شود. معاون 
وزیر راه و شهرسازی گفت: بر این اساس کارکنانی 
دســتگاه مربوط که واجد شریط ثبت نام در طرح 
مسکن ملی هستند و فرم »ج« آنها سبز است و فاقد 
مسکن باشند از فرصت تصمیم سازمان خود برای 
آزادســازی زمین استفاده خواهند کرد و با کمک 

دولت صاحب خوانه می شوند.
وی ادامــه داد: بر اســاس این مصوبه تا ۵۰ 
درصد اراضی واگذار شــده برای ساخت مسکن 
کارکنان بدون مسکن همان دستگاه اجرایی بعد از 

واگذاری در اختیار گذاشته می شود.
دولت پیش تر نیز طی تفاهمنامه های متعدد 
با وزارتخانه های آموزش و پرورش و چند سازمان 
نظامی برای ساخت مسکن کارکنان دولت برنامه 
ریزی داشته است و طبق آخرین اطلاعات ۷۵ هزار 
نفر از فرهنگیان شاغل و بازنشسته که فاقد مسکن 
هستند، احراز صلاحیت شده اند و عملیات اجرایی 
نزدیک به ۲۰ هزار واحد مســکونی آغاز شــده و 
وزارت آموزش و پرورش نســبت به تامین آورده 

اولیه اقدام کرده است.

یک تحلیلگر اقتصادی با بیان اینکه شرکت های بورسی می توانند با انتشار اوراق مشارکت شرکتی، در جهت توسعه و تامین منابع مالی خود گام بردارند، گفت: باید شرایط این 
اقدام برای آن ها فراهم شود، زیرا این اتفاق دو تاثیر مثبت در پی دارد که یک مورد آن، نرفتن شرکت ها به سمت بانک ها برای دریافت وام است که پول های بانکی را آزاد و فرصت 

بیشتری برای مردم در جهت اخذ وام ایجاد می کند. علاوه براین، اوراق مشارکت شرکتی سودی بیشتر از سپرده های بانکی همراه با نوسانات کمتر دارد.

گروه اقتصادی - رییس دفتر رییس 
جمهوری گفت: در حال حاضر هیچ بحثی 
درباره حــذف ارز ۴۲۰۰ تومانی نداریم، با 
همــه محدودیت ها و افزایــش نرخ ارز در 
بازار آزاد و نیمایی، اما ما ارز ۴۲۰۰ تومانی را 
حفظ کرده ایم تا کالاهای ارزان به دست مردم 
برســد.»محمود واعظی« در حاشیه جلسه 
هیات دولت در جمع خبرنــگاران درباره 
معرفی گزینه جدید برای وزارت صنعت، 
معدن و تجــارت گفت: وزارت صمت در 
گذشته از چهار وزارتخانه )وزارت سنگین، 
وزارت صنایــع، وزارت وزارت معــادن و 
وزارت بازرگانی( تشکیل میشد و اکنون یک 
وزاتخانه شــده است، ما از ابتدا بر تفکیک 
وزارت بازرگانی تاکید داشــتیم اگر ســه 
وزاتخانه دیگر ادغام باشند حرفی نیست اما 
جنس وزارت بازرگانی از یک جنس دیگر 

است.رییس دفتر رییس جمهوری گفت: در 
دولــت وزیری می خواهیم که ارزاق مردم، 
کالا و و بــازار را نمایندگی کند بالاخره هر 
کسی وزیر صمت شود، اینقدر برای مسائل 
صنعت و معــدن گرفتاری دارد که کمتر به 
این بخش می تواند بپردازد مخصوصا امسال 
که سال جهش تولید است وزیر باید تمرکز 
کند تا این شعار و مطالبه رهبر معظم انقلاب 
تحقق پیــدا کند. واعظی افــزود: مجلس 
دهم پیشــنهاد دولت برای تفکیک وزارت 
بازرگانی از صمت را تصویب کرد و شورای 
نگهبــان نیز بــا آن موافقت کرد و فقط یک 
تبصره باقی ماند که به مجلس یازدهم رسید و 
ما از ابتدا که مجلس تشکیل شد منتظر ماندیم 
و نشد وزیر صمت معرفی کردیم و وزیری 
که معرفی شــد با همه شایستگی و لیاقتی 
که داشــت رای نیاورد.رییس دفتر رییس 

جمهوری گفت: برای انتخاب وزیر جدید 
به این صورت نیســت که ۱۰ گزینه ردیف 
باشد که بلافاصله فرد دیگری را معرفی کنیم 
وزارتخانــه به این بزرگی و مهمی را همین 
طوری بدون مطالعه به کسی بسپاریم، بعد 
از آنکــه مدرس خیابانی رای نیاورد مطالعه 
و بررسی را شروع و بررسی کردیم و از ۱۵ 
تا ۱٦ گزینه به ۵ گزینه رسیده ایم  و از میان 
این ســه نفر هفته بعد یک نفر را به مجلس 

معرفی می کنیم.  
واعظــی درباره تامیــن کالای بازار و 
تامین ارز ۴۲۰۰ تومانی گفت: در حال حاضر 
هیــچ بحثی درباره حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی 
نداریم، وقتی با همه محدودیت ها هر چند 
نــرخ ارز در بازار آزاد و نیمایی افزایش یافته  
است اما ارز ۴۲۰۰ تومانی را حفظ کرده ایم تا 

کالاهای ارزان به دست مردم برسد.  

واعطی گفت: متاسفانه شبکه توزیع و 
افــرادی کــه کالا وارد می کنند با دلال بازی 
واسطه گری های متعدد باعث شده اند قیمت 
کالا که با ارز ۴۲۰۰ تومانی و ارزی که ســتاد 
تنظیم بازار مشخص کرده است، بالاتر رفته 
اســت.  رییس دفتر ریــس جمهوری ادامه 
داد: امروز در جلسه دولت رییس جمهوری 
دســتورات لازم را برای کنترل بازار صادر 
کرد، هم اکنون هم اسحاق جهانگیری با وزیر 
جهاد کشاورزی و معاونان وی و سرپرست 
وزارت صمــت و معاونان این وزارتخانه و 
همه مســوولان ذیربط جلسه دارد و معاون 
اول ریس جمهوری مامور شد مساله گرانی 

و شبکه توزیع را ساماندهی کنند.

واعظی درباره نظام توزیع کالا گفت: 
برخی از اقلام از فهرست دریافت ارز ۴۲۰۰ 
تومانــی مربوط به خــاص محصولات و 
تولیدات داخلی مانند چای و برنج اســت. 
پیش از این ارز ۴۲۰۰ تومانی به آنها تعلق می 
گرفت؛ در صورتی که بخش قابل توجهی 
در داخل کشــور تولید می شد از روز اول 
خواســته همه تولید کننده چای این بود که 

برداشته شود، که انجام هم شد. 
رییس دفتــر رییس جمهوری افزود: 
کره را بــا ارز ۴۲۰۰ تومانی وارد می کردیم 
تا مردم در سفره استفاده کنند، اما ٦۰ درصد 
آن در صنعت اســتفاده می شد، ارزی که می 
توانستیم در دارو استفاده شود در صنعت و 

ســایر موارد دیگر استفاده می شد؛ از طرف 
دیگر ارزی که ســال های گذشــته قبل از 
تحریم با فروش نفت داشــتیم، اکنون با آن 
وفور گذشته نداریم و محدودیت داریم باید 
اولویت بندی کنیم تا این ارز ۴۲۰۰ تومانی 
برای دارو و کالای اساسی باشد که مردم به 

صورت روزمره استفاده دارند.

گروه اقتصادی -معاون امور بندری 
و اقتصادی ســازمان بنــادر و دریانوردی 
از ســرمایه گذاری بیش از ۱٦ هزار میلیارد 
تومانی بخش خصوصی در بنادر شــمالی 
و جنوبی کشــور خبــر داد و گفت: برای 
تقویــت تجارت دریایی بــه ویژه در بنادر 
شمالی کشــور تخفیف ۸۰ درصدی برای 
کشــتی های رورو و تخفیف ۲۵ درصدی 
برای کشــتی هایی که کانتینر حمل می کنند 
در نظر گرفته ایم که البته بر اســاس شرایط 
و ضوابطی است که به زودی اعلام خواهد 

شد. فرهاد منتصر کوهســاری اظهار کرد: 
میزان ســرمایه گذاری بخش خصوصی در 
بنادر شــمالی و جنوبی کشــور به صورت 
سرمایه گذاری تجمیعی معادل ۱٦۱ هزار و 
۲۳۵ میلیارد ریال بوده که از ســال ۱۳۸۲ تا 
کنون صورت گرفته است،  البته این عدد بر 
اساس محاسبه میزان سرمایه گذاری بخش 
خصوصی طی سالیان مختلف با نرخ های 
متفاوت ارز اســت. وی خاطرنشــان کرد: 
این عدد برای بنادر در ســال گذشــته بیش 
از ۵۵۰۰ میلیــارد تومان بــوده و از ابتدای 

امســال تا کنون نیز به حدود ۲۰۰۰ میلیارد 
تومان رســیده اســت اما در ماه های پیش 
رو با توجه به نوســانات نرخ ارز نمی توان 
آینده درخشــانی برای ســرمایه گذاری در 
بنادرمتصور بود چرا که ســرمایه گذاران با 
این نوسانات رغبتی به سرمایه گذاری نشان  
نمی دهنــد.  ســرمایه گذاری های صورت 
گرفته در بخش های مختلفی مانند سیلوهای 
غــلات، انبارهــای سرپوشــیده، مخازن 
ســوختی، کارخانه های آرد و... بوده است. 
منتصر کوهساری همچنین درباره جزییات 

تخفیف های تعرفه ای در نظر گرفته شــده 
برای بنادر کشور به ویژه بنادر شمالی اظهار 
کرد: در راســتای تسهیل  و تقویت تجارت 
دریایی به ویژه از طریق بنادر شمالی کشور 
تخفیف های تعرفه ای بســیار مناســبی در 
نظر گرفته ایــم که به عنوان مثال می توان به 
تخفیف ۸۰ درصدی تصویب شــده برای 
تجارت دریایی از طریق کشتی های رورو 
اشاره کرد. وی اضافه کرد: از آنجا که تجارت 
دریایی از خزر و صادرات از راه خشکی و از 
طریق ترکمنستان به قزاقستان، تاجیکستان، 

ازبکستان، قرقیزستان و دیگر کشورها این 
منطقه صورت می گیرد با اعمال تخفیف ۸۰ 
درصدی در صددیم تا بخش قابل توجهی از 
این حجم تجارت را به بنادر شمالی خودمان 
اختصــاص دهیم. معاون امــور بندری و 

اقتصادی سازمان بنادر و دریانوردی گفت: 
البته هر کشــتی کانتینری هم اگر ۵۰ درصد 
یخچالی و ۵۰ درصد غیر یخچالی باشد، در 
راستای توسعه تجارت کانتینری مشمول ۲۵ 

درصد تخفیف می شود.

گروه اقتصادی -سخنگوی صنعت 
بــرق درباره نحوه شناســایی مشــترکان 
مشــمول طرح برق امیــد گفت: مصرف 
ماهانه مشــترکان مبنای بهره مندی آنان از 
تخفیف صددرصدی بهــای برق خواهد 
بــود و ما برای آگاهی مشــترکان از طریق 
ارســال پیامک اقدام خواهیم کرد به طوری 
که مشترکان پرمصرف نیز از میزان مصارف 
خود و راهکارهای کاهش آن آگاه خواهند 
شــد. صنعت برق طی ۴۰ سال اخیر به طور 
متوسط با ۷.۱ درصد رشد مصرف روبه رو 
بود که بالاترین میزان در مقایسه با متوسط 
جهانی است و پاسخگویی به چنین رشدی 
نیازمند دو برابر شدن تاسیسات نیروگاهی، 
خطوط و پســت ها و اختصاص ســالانه 
نزدیک به ۱۰۰ هزار میلیارد تومان ســرمایه 

گذاری اســت که از نظر منابع امکان پذیر 
نیست، هر چند به لحاظ فنی از توانمندی لازم 
برخورداریم. از سوی دیگر محدودیت منابع 
انرژی موضوع مهمتر است به طوری که سال 
گذشته محدودیت سوخت گاز که سوخت 
اصلی نیروگاه ها محسوب می شود، صنعت 
برق را به استفاده از ۱۰ میلیارد لیتر گازوییل 
به ارزش ۴ تا ۵ میلیارد دلار مجبور ساخت 
و ایــن میزان برابر با ۱۵ درصد از کل انرژی 
مصرفی نیروگاه هاســت. این در شرایطی 
اســت که هر ۳ کیلووات ســاعت کاهش 
مصرف برق با صرفه جویی در مصرف یک 
لیتر گازوییل برابراســت، ۳۳ درصد انرژی 
در بخــش خانگی مصرف می شــد و این 
بخش سهم ۵۰ درصدی در پیک نیز دارد لذا 
ســرمایه گذاری در بخش خانگی را در هر 

دو بخش پیک و انرژی حایز اهمیت است. 
در همین راســتا و برای تشویق مشترکان به 
مصرف بهینه طرح برق امید در دســتور کار 
قرار گرفته است که طبق گفته مصطفی رجبی 
مشهدی - سخنگوی صنعت برق کشور با 
بیان اینکه مصرف ماهانه مشترکان مبنای بهره 
مندی آنان از تخفیف صددرصدی بهای برق 
خواهد بود، اظهار کرد: بررسی های اولیه و 
کارشناســی طرح برق امید از یکسال پیش 
آغاز شده بود، چنین طرح بزرگی نمی تواند 
خلق الساعه باشد و نیاز به بررسی های دقیق 
و کارشناسی داشــت.وی با بیان اینکه این 
طرح در ادامه سایر اقدامات مدیریت بار بود 
که توسط صنعت برق اجرا می شود، اضافه 

کرد: تا پیش از این  شرایط و برنامه ها به گونه 
ای بود که هرچه نیاز مصرف وجود داشت، 
برای پاســخگویی به آن نیروگاه ساخته می 
شــد، اما اکنون مدیریت عرضه و تقاضا به 
صورت توأمان پیگیری می شود به این معنا  
که اکنون مقداری از مصرف هم مدیریت و 
میزان سرمایه گذاری ها در این حوزه بهینه 
می شــود و از این پس پاســخگویی به این 
نیاز مصرف، به اندازه ای تقاضای مدیریت 
شده خواهد بود.سخنگوی صنعت برق در 
توضیح این مطلب گفت: یک ســوم از برق 
کشــور در حوزه خانگی مصرف می شود 
و درصورتی کــه مقداری از این مصرف با 
آموزش، اطلاع رسانی، آگاه سازی و نصب  

پنل های خورشیدی، مدیریت شود، به صرفه 
خواهد بود.رجبی مشهدی با اشاره به این که 
مشترکان پر مصرف می توانند با استفاده از 
تجهیــزات با راندمان بالا و نصب پنل های 
خورشــیدی، مصارف خود را بهینه کنند، 
گفت: همچنین اگر مشترکان خوش مصرف 
که میان دو گروه کم مصرف و پرمصرف قرار 
می گیرند، بتوانند مصرفشان را کاهش دهند، 
به آنها نیز پاداش خوش مصرفی داده خواهد 
شــد.وی درخصوص آنکه آیا اجرای طرح 
بــرق امید باعث کاهش درآمدهای صنعت 
برق نمی شود؟ گفت: این طرح ممکن است 
در کوتاه مدت مقداری از درآمدهای صنعت 
برق را به دلیل ارائه تخفیف صد درصدی به 
مشترکان کم مصرف کاهش دهد اما در بلند 
مدت، با توجه به اختصاص میزان مصارف 

برق کاهش یافته مشترکان خانگی به بخش 
تولید، خواهد توانست باعث رونق اشتغال 
و کارآفرینــی و همچنین بهبود درآمدهای 
صنعــت بــرق شــود. رجبی مشــهدی 
خاطرنشــان کرد: ســالانه حدود ۴۰ هزار 
میلیارد تومان برای توسعه تاسیسات صنعت 
برق و پاسخگویی به نیاز روبه رشد مصرف 
برق سرمایه گذاری می شود که انتظار داریم 
با اجرای این طرح مقداری از میزان سرمایه 
گذاری های مورد نیاز در حوزه های مختلف 
صنعت برق کاسته شود. سخنگوی صنعت 
برق گفت: برق امید، طرحی اقتصادی است 
و جنبه سیاسی ندارد و با توجه به نامطلوب 
بودن شاخص شدت انرژی در کشور، همه 
دولت ها به دنبال بهینه سازی مصرف انرژی 

بوده و هستند.

واعظی: 

حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی مطرح نیست

دولت تلاش دارد با ارائه مشوق های جدید، روند کند آزادسازی زمین های مازاد از سوی سازمان های دولتی را سرعت بخشد
 و بر این اساس اعلام کرده است تا ۵۰ درصد اراضی واگذار شده برای ساخت مسکن کارکنان دستگاه های اجرایی استفاده خواهد شد.

طرح جدید دولت برای 
خانه دار کردن کارمندان

مدیرکل تعاون، کار ورفاه اجتماعی هرمزگان:

دریافت بیمه بیکاری در هرمزگان منوط 
به درج سامانه جامع روابط کار است

تعامل برای رفع مشکل سامانه کارت بازرگانی؛

ایفای ۱۰۰درصدی تعهدات ارزی 
۲۰۰۰ صادرکننده

گــروه اقتصادی -مدیرکل تعاون، کار ورفــاه اجتماعی هرمزگان گفت: متقاضیان 
دریافت بیمه بیکاری در هرمزگان برای ثبت و یا پیگیری درخواست های خود باید به زیر 

سامانه بیمه بیکاری در سامانه جامع روابط کار مراجعه کنند.
 هــادی ابراهیمــی در ایــن خصــوص اظهــار داشــت: این ســامانه به نشــانی

 prkar.mcls.gov.ir در راستای صرفه جویی در زمان و کاهش هزینه های مردم طراحی 
شده است و متقاضیان بیمه بیکاری ابتدا بایستی به دفاتر پیشخوان دولت مراجعه کرده و نام 
کاربری و رمزعبور خود را دریافت کنند. دبیرکارگروه اشتغال و سرمایه گذاری هرمزگان 
ادامــه داد: ســپس افراد می توانند با مراجعه به پایگاه اینترنتی مــدارک خود را بارگذاری و 

تقاضای خود را ثبت کنند.
ابراهیمی یادآور شد: سامانه جامع روابط کار از جمله طرح های بزرگ وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی است که همچنین با هدف شفاف سازی و ساماندهی اطلاعات درحوزه 
روابط کار راه اندازی شــده و زیرسامانه جامع ثبت دادخواست ها،  بیمه بیکاری و حمایت 
از مشــاغل، آموزش ایمنی نیروهای کار، ثبت و تایید و پیگیری قراردادهای کار، شناسایی 
واحدهای مشــکل دار، شوراهای سازش، طبقه بندی مشاغل و بیمه کارگران ساختمانی از 

جمله آنها به شمار می رود.

گروه اقتصادی - رئیس کل ســازمان توسعه تجارت ایران و عضو هیات نمایندگان 
اتاق بازرگانی تهران بر تعامل دستگاه ها برای رفع مشکل سامانه کارت بازرگانی تاکید کرد.

حمید زادبوم در نشست هیات نمایندگان اتاق بازرگانی تهران به دفاع از انتقال فرایند 
کارت بازرگانی به سامانه یکپارچه اعتبارسنجی و رتبه بندی کارت بازرگانی برای صدور و 

تمدید کارت بازرگانی پرداخت .
وی با بیان اینکه این اتفاق بر اساس تکالیف قانونی و به دنبال توافق صورت گرفته در 
سال گذشته میان اتاق ایران و وزارت صمت، صورت گرفته است، افزود: این مساله باید از 
بهمن ماه سال گذشته توسط قائم مقام وقت وزارت صمت ابلاغ شده و باید اجرایی می شد 
که بلاتکلیف مانده بود و در نهایت طی توافق تیرماه امســال، مقرر شــد از ابتدای مردادماه 
ســال جاری رویه صدور و از ۱۵ مرداد ماه تمدید کارت بازرگانی به سامانه جامع تجارت 

منتقل شود.
معاون وزیر و رئیس کل سازمان توسعه تجارت ایران با اشاره به اینکه سامانه جدید 
بدون ایراد و اشکال نیست، بیان کرد: باید اتاق بازرگانی و وزارت صمت با سعه صدر نسبت 
به رفع مشکلات مشارکت کنند و همه باید از سیستمی شدن امور تجار که هم کم هزینه تر 
است و هم سرعت بیشتری در انجام امور دارد و هم دقت بیشتری نسبت به رویه های دستی 

و غیر سیستمی دارد استقبال و حمایت کنند.
در ادامه این نشســت رئیس کل سازمان توسعه تجارت ایران به آخرین آمار از میزان 
عدم بازگشت ارزهای صادراتی اشاره کرد و گفت: از فروردین ٩۷ تا پایان ٩۸، بدون بخش 
فرآورده های نفتی، گاز و بنزین، ۲۱ هزار و ۱۸۴ رکورد صادرکننده ، صادرات انجام داده اند 
و حدود ۱۷ میلیارد دلار تعهد ایفا نشده دارند که از سوی بانک مرکزی اعلام شده که از این 
میزان، در حدود ۱۰ هزار رکورد فاقد کارت بازرگانی بوده که مربوط به دیگر بخش ها مانند 
پیله وری و مرزنشــینی و ... می شــود و برآورد می شود ۲۵ درصد از کل تعهدات ارزی ایفا 
نشده به این بخش مربوط باشد. همچنین ۲۲۰۰ صادرکننده نیز صد در صد تعهدات ارزی 

خود را ایفا کرده اند که جای تقدیر دارد.

با آزاد سازی اراضی دولتی انجام می شود؛

 بر اســاس طرح اقدام ملی مســکن، احداث ۴۰۰ هزار واحد مســکن ملی در دســتور کار قرار گرفته که ۲۰۰ هزار واحد 
آن در شــهرهای جدید، ۱۰۰ هزار واحد آن توســط بنیاد مســکن در شــهرهای کوچک و ۱۰۰ هزار واحد آن توســط 
شــرکت بازآفرینی شــهری در بافت های فرســوده احداث می شــود که زمین بخش عمده ای از آن ها توســط سازمان 
ملی زمین ومســکن تامین شــده است. سازمان ملی زمین و مســکن تاکنون برای حدود ۱۴۵ هزار واحد مسکونی زمین 
تامین کرده اســت که همچنین برای ســاخت۵۰ هزار واحدمســکونی، زمین در اختیار بنیاد مســکن قرار داده اســت.
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